

中国心理卫生协会系列杂志
中国期刊全文数据库 (CJFD) 全文收录期刊

中国科技论文统计源期刊
(中国科技核心期刊)

ISSN 1005-1252
CN 11-5257/R

中国健康心理学杂志

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY



王伯军 中国心理卫生协会常务理事、中国心理卫生协会石油石化分会常务副理事长兼秘书长、《中国健康心理学杂志》编委；现任茂名石化医院副院长、副主任医师，副教授。主编著作两部、发表论文十余篇、完成科研项目三项。擅长临床精神病学、联络精神病学和心理咨询心理治疗。

ISSN 1005-1252



9 771005 125074

09



中国心理卫生协会
CHINESE ASSOCIATION FOR
MENTAL HEALTH

2012年 第20卷 第 9 期
Volume 20 Number 9 September 2012

9

中国健康心理学杂志 2012 年第 20 卷第 9 期

目 次

精神卫生研究

精神分裂症患者自我面孔识别与自我监控能力的相关性研究	常 荷 董 毅 汪 凯等(1281)
阿立哌唑与利培酮治疗女性精神分裂症患者的对照研究	拜有根 阎金杰 (1284)
慢性精神分裂症患者入住中途过渡宿舍行系统康复治疗效果观察	毛智群 李 达 张国富等(1286)
文拉法辛缓释剂与阿普唑仑治疗广泛性焦虑症对照研究	邢秀娟 邵国艳 李美花 (1288)
二甲双胍缓释片治疗女性精神分裂症伴发代谢综合征的研究	李志猛 李雅忠 刘海军等(1290)
齐拉西酮替代奥氮平对精神分裂症伴发代谢综合征患者的影响	刘海军 李雅忠 李志猛等(1292)
抑郁病人自动思维和应付方式的特点研究	陈 策 高成阁 马现仓等(1294)
艾司西酞普兰与舍曲林治疗老年抑郁症对照研究	常双海 (1296)
舍曲林和氟丙咪噻对强迫症患者疗效和认知功能的影响	周德怡 周振和 (1298)
认知治疗和西酞普兰联合治疗对癌症抑郁患者的疗效观察	高良会 邓春继 颜景祥等(1300)
无抽搐电休克(MECT)在难治性抑郁症维持治疗中的应用	徐 清 周德祥 张 青等(1302)
强迫症患者的自知力及其影响因素分析	张燕波 王希林 韩学青 (1304)
齐拉西酮和喹硫平对女性精神分裂症患者代谢综合征患病率的影响	李雅忠 李志猛 刘海军等(1306)
喹硫平对难治性抑郁的辅助治疗	王爱芹 徐领先 梁吉芹等(1308)
艾司西酞普兰治疗躯体形式障碍的临床疗效观察	胡兴全 田维忠 边亚栋等(1309)
“用心聆听”心理护理对住院神经症患者护理效果的观察	张素娟 张秀芳 宋 丹等(1312)
枸橼酸坦度螺酮联合米氮平治疗老年期抑郁症的对照研究	毛智群 李 达 张国富等(1314)

心身医学研究

40 例精神疾病合并妊娠患者孕育现状的调查分析	周朝霞 孙凤新 李秋霞等(1311)
艾滋病病毒感染者/艾滋病患者生存质量与社会支持调查	武慧敏 张晓雯 王卫平等(1316)
中老年 2 型糖尿病患者合并抑郁症状现状调查	温晓莉 么桂兰 (1319)
乳腺癌患者配偶罗伊理论适应能力培养探讨	薛雅静 焦永倩 范秋生等(1320)
静脉营养液联合心理干预治疗妊娠剧吐 100 例疗效分析	葛秋迎 (1322)

心理评估

大学生流言蜚语功能问卷的编制	刘彦楼 李令青 (1324)
人格诊断问卷在军人群体中的应用	陈友庆 薛 兴 (1334)

职业心理研究

亚洲与非洲维和官兵的个性特征及相关因素	张理义 何明骏 郭 健等(1326)
中小学教师情绪智力、工作家庭冲突与工作满意度的关系研究	李明军 (1328)
肿瘤医院与综合性医院医护人员职业倦怠的比较研究	张理义 王艳玲 高玉芳等(1331)
涉核官兵心理健康状况的调查	闫明启 韩文章 朱承超等(1338)
兰州市 321 名农民工身心健康状况及特征调查	江陆平 周龙锦 (1340)
低年资企业员工心理资本对工作倦怠的影响	闫晓飞 何 丹 王一娟等(1343)
新时期制造业员工心理健康状况调查与分析	林赞歌 樊富珉 吴吉堂 (1345)
急诊科护理人员的心理状况及应对方式研究	蒋 颖 张 玉 邓小燕等(1348)
新兵心理体检的症状自评量表结果分析	艾 旭 张丽萱 张 毅 (1349)
中小学教师工作满意度与自我和谐的关系研究	赵飞飞 石国兴 周 克 (1351)

心理干预

结构式家庭治疗对注意缺陷多动障碍儿童行为与执行功能的影响	吴明飞 蒋 巧 李 瑞等(1353)
时间管理团体辅导对小学生学业拖延的影响	李 杰 李晓丽 七十三等(1355)

运用团体辅导方法提高贫困生心理健康水平	陈秀珍	(1358)
生物反馈疗法治疗焦虑、抑郁的实验研究	孙 静 景璐石 杨 松等	(1360)
大学生元认知团体辅导干预研究	吴九君 郑日昌 田宝伟	(1362)
心理干预对改善抑郁症患者家属心理状况的效果分析	周园园 谈晓芳 沈丽珍	(1364)
心理干预对青光眼患者治疗依从性的影响	郭丽花 李 辉	(1366)
团体心理治疗对乳腺癌患者焦虑抑郁情绪的影响	白振菊 李秀玲	(1367)
辅助音乐治疗对接受无抽搐电休克治疗患者情绪和依从性的影响	周德祥 朱 慧 朱建中等	(1369)

儿童少年心理研究

留守儿童心理健康与父母同伴依恋的关系研究	杨圆圆 张仲明 郭晓伟等	(1371)
留守儿童的学习适应性及其与学习策略、学习自我效能的关系	牟生调 赵 微	(1373)
离异家庭高中生生活事件、应对方式和社会支持的调查研究	潘永洁 王俊凤 曲瑞云	(1376)
中学生学业拖延与班级环境的关系	潘利若 赵俊峰 姚梅林等	(1378)
潮汕地区流动儿童自尊与焦虑现状的关系研究	付瑞娟 陈 洵	(1381)
母亲人格特征及教养方式对中学生成就动机的影响	周 宏	(1384)
地震后 26 个月灾区高三学生生命质量调查	徐 翔 刘伟志 尹笑逸等	(1386)
出生次序对青少年心理健康的影响	龚文进 方 欣 陆绮君等	(1389)

大学生和研究生心理研究

大学生不同人格特质对幽默风格的影响研究	王雪宁 童辉杰 顾小妹	(1391)
高师生社会支持、自尊与积极/消极情感的关系研究	钟 庆	(1393)
大学生专业承诺对研究性学习的影响	乔海英 王有智	(1395)
博士研究生心理健康状况与社会支持、应对方式的关系研究	卢绍君 王井云 田 明	(1397)
大学生自我效能感与课堂互动教学关系的实验研究	崔诣晨	(1400)
民族院校大学生身体自我特点研究	刘广勤 王翠萍	(1402)
大学生完美主义与自尊的相关研究	王强庆 王 阳 郭永芳等	(1404)
大学生失眠状况及自我应对策略的研究	刘静蓉 陆运清 张全雷	(1406)
广州地区医科大学生社会支持、自我效能感关系调查研究	黄晓玲 叶茂林 陈 英	(1409)
大学生学习倦怠现状与人格特征的关系研究	姜 珊 张 凯 赵文玉等	(1411)
大学生内隐自尊的价值取向	宁雅童 施旺红 徐金芳	(1414)
大学生应对方式对羞耻感与抑郁的中介作用研究	汪启荣 安莉娟	(1416)
高校大学生创造性思维调查研究	张丽娇 曹佳佳 曾天德	(1419)
生活目标对大学生心理健康的影响	徐希铮 徐 伟 刘桂荣等	(1421)
大学生幽默感现状的调查研究	张国进	(1424)
医学学生干部成就动机与自我和谐相关分析及影响因素探讨	吴心灵 赵 岩 刘成久等	(1426)
医科大学生综合素质评估结果分析	鲁 娟 谢长勇	(1429)
大学生职业成熟度、求职意向与求职行为的关系	缪艳君 巩文冰 何腾腾等	(1431)
大学生实现幸福感初步研究	方王皓明 苗元江 梁小玲等	(1433)
获励志奖学金的医学生应对方式与自我效能的关系研究	文小华 张晓雯 陈 皓等	(1436)

综 述

常见新型毒品简介	阎锴娟 谢侃侃 罗小年	(1437)
自杀的病因学研究进展	李春秀 刘 涛 徐 晶等	(1439)

信 息

卫生部“十二五”规划教材·应用心理学专业《社会心理学》编委会会议纪要	(1283)
《中国健康心理学杂志》版权声明	中国健康心理学杂志编辑部(1283)
更正	(1418)
评价《儿童心理咨询入门》一书	郑日昌教授(1337)

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Volume 20

Number 9

September 2012

-
- The Ability of Self-face Recognition and Its Relationship with Self-monitoring in Patients with Schizophrenia.
..... Chang He,Dong Yi,Wang Kai,et al(1281)
- The Efficacy of Aripiprazole in the Treatment of Female Patients with Schizophrenia. Bai Yougen,Lv Jinjie(1284)
- The Effect of System Rehabilitation on Chronic Schizophrenic in the Middle Transition Dormitory.
..... Mao Zhiqun,Li Da,Zhang Guofu,et al(1286)
- A Comparative Study on Venlafaxine XR and Alprazolam in the Treatment of Generalized Anxiety Disorder.
..... Xing Xiujuan,Shao Guoyan,Li Meihua(1288)
- The Efficacy of Metformin SR Tablets in the Treatment of Female Schizophrenic with Metabolic Syndrome.
..... Li Zhimeng,Li Yazhong,Liu Haijun,et al(1290)
- The Influence to Patients with Schizophrenia Associated with Metabolic Syndrome by Using Zipasidone Instead of Olanzapine.
..... Liu Haijun,Li Yazhong,Li Zhimeng,et al(1292)
- Automatic Thoughts and the Way of Coping in Depressive Patients. Chen Ce,Gao Chengge,Ma Xiancang,et al(1294)
- Efficacy and Safety of Escitalopram and Sertraline in the Treatment of Senile Patients with Depression.
..... Chang Shuanghai(1296)
- The effect and Cognition Function Change of Patients with Obsession-compulsion Disorder before and
after Sertraline and Chlorimipramine Treatment. Zhou Deyi,Zhou Zhenhe(1298)
- The Efficacy of Citalopram and Cognitive Therapy on Cancer Patients with Depression.
..... Gao Lianghui,Deng Chunji,Yan Jingxiang,et al(1300)
- Utilization of MECT in Maintenance Therapy in Refractory Depression Patients.
..... Xu Qing,Zhou Dexiang,Zhang Jing,et al(1302)
- Insight of Patients with Obsessive-compulsive Disorder and Its Influencing Factors.
..... Zhang Yanbo,Wang Xilin,Han Xueqing(1304)
- The Effect of Ziprasidone and Quetiapine on Metabolic Syndrome of Female Patients with Schizophrenia.
..... Li Yazhong,Li Zhimeng,Liu Haijun,et al(1306)
- Auxiliary Effect of Quetiapine on Patients with Refractory Depression. Wang Aiqin,Xu Lingxian,Liang Jiqin,et al(1308)
- The Clinical Curative Effect of Escitalopram in the Treatment of Somatoform Disorders.
..... Hu Xingquan,Tian Weizhong,Bian Yadong,et al(1309)
- The Breed Status of 40 Schizophrenics with Pregnant. Zhou Zhaoxia,Sun Fengxin,Li Qiuxia,et al(1311)
- The Effect of Mental Nursing of "Listen Carefully" for Neurosis Patients.
..... Zhang Sujuan,Zhang Xiufang,Song Dan,et al(1312)
- Clinical Control Study of Combination Treatment of Tansospirone Citrate Tablets and Mirtazapine on
Elderly Patients with Depression. Mao Zhiqun,Li Da,Zhang Guofu,et al(1314)
- Quality of Life and Social Support among Patients with HIV/ AIDS.
..... Wu Huimin,Zhang Xiaowen,Wang Weiping,et al(1316)
- Survey on Depressive Disorder among Type 2 Diabetics. Wen Xiaoli,Yao Guilan(1319)
- Influence of Roy Theoretical Training on Adaptation of Breast Cancer Patients'Spouses.
..... Xue Yajing,Jiao Yongqian,Fan Qiusheng,et al(1320)
- The Therapeutic Effect of Intravenous Nutritional Solution Combined with Psychological Interventions on
100 Cases of Hyperemesis Gravidarum. Ge Qiuying(1322)
- Development of Gossip Functions Questionnaire for College Students. Liu Yanlou,Li Lingqing(1324)
- Studies on Personal Characteristic and Related Factors of Asian and African Peacekeepers.
..... Zhang Liyi,He Mingjun,Guo Jian,et al(1326)
- The Relationship between Emotional Intelligence,Work Family Conflict and Job Satisfaction of Primary
and Middle School Teachers. Li Mingjun(1328)

- Comparative Study for Doctors' and Nurses' Job Burnout in Tumor Hospital and General Hospital.
..... Zhang Liyi, Wang Yanling, Gao Yufang, et al(1331)
- The Application of PDQ-4 Test for Chinese Soldiers. Chen Youqing, Xue Xing(1334)
- Investigation on the Mental Health Conditions of Officers and Soldiers Involved in Nuclear Weapon.
..... Yan Mingqi, Han Wenzhang, Zhu Chengchao, et al(1338)
- The Status and Features of Physical and Mental Health among 321 Migrant Workers in Lanzhou.
..... Jiang Luping, Zhou Longjin(1340)
- The Impact of Psychological Capital on Job Burnout of Junior Employee. Yan Xiaofei, He Dan, Wang Yijuan, et al(1343)
- Survey and Analysis on Manufacturing Enterprise Employees' Mental Health in the New Period.
..... Lin Zan'ge, Fan Fumin, Wu Jitang(1345)
- Mental Condition of Emergency Nurse and Coping Style. Jiang Ying, Zhang Yu, Deng Xiaoyan, et al(1348)
- SCL-90 of Recruits in Psychological Examination. Ai Xu, Zhang Lixuan, Zhang Yi(1349)
- Relationship between Job Satisfaction and Self-Consistency and Congruency of Primary and Middle School Teachers.
..... Zhao Feifei, Shi Guoxing, Zhou Ke(1351)
- Effect of Structure Family Therapy on Behaviors and Executive Functions of Children with ADHD.
..... Wu Mingfei, Jiang Qiao, Li Rui, et al(1353)
- Effect of Time Management Group Counseling on Academic Procrastination in the Preliminary School Students.
..... Li Jie, Li Xiaoli, Qi Shisan, et al(1355)
- Improving Needy Students' Mental Health by Group Guidance. Chen Xiuzhen(1358)
- Experimental Study on Biofeedback Therapy Remedy for Anxiety and Depression.
..... Sun Jing, Jing Lushi, Yang Song, et al(1360)
- Research on Group Counseling Improving Undergraduate Metacognition. Wu Jiujun, Zheng Richang, Tian Baowei(1362)
- Effects of Psychological Intervention on Improving the Psychological Status of Families of Patients with Depression.
..... Zhou Yuanyuan, Tan Xiaofang, Shen Lizhen(1364)
- Influence of Psychological Intervention on Medical Compliance of Patients with Glaucoma. Guo Lihua, Li Hui(1366)
- Effect of Group Psychotherapy on Anxiety and Depression Emotion of Breast Cancer Patients.
..... Bai Zhenju, Li Xiuling(1367)
- Effect of Auxiliary Music Therapy on Emotions and Compliance of Patients Which Accepted
Modified Electroconvulsive Therap. Zhou Dexiang, Zhu Hui, Zhu Jianzhong, et al(1369)
- Relationship between Parent and Peer Attachment and Mental Health of the Left-behind Children.
..... Yang Yuanyuan, Zhang Zhongming, Guo Xiaowei, et al(1371)
- Relationship between Learning Adaptability, Learning Self-efficacy and Learning Strategies of Left-behind Children.
..... Mu Shengdiao, Zhao Wei(1373)
- Life Events, Coping Style and Social Support of High School Students from Divorced Families.
..... Pang Yongjie, Wang Junfeng, Qu Ruiyun(1376)
- Relationship between Academic Procrastination and Class Environments among Middle School Students.
..... Pan Liruo, Zhao Junfeng, Yao Meilin, et al(1378)
- Relationship between Self-esteem and Anxiety of Migrant Children in Chaoshan Area. Fu Ruijuan, Chen Xun(1381)
- Effect of Family Education Manners and Personality Characteristics of Mother on the
Achievement Motivation of Middle School Students. Zhou Hong(1384)
- Study on Life Quality of Disaster Area Students in Senior High School 26 Months after the Wenchuan Earthquake.
..... Xu Xiang, Liu Weizhi, Yin Xiaoyi, et al(1386)
- Effects of Birth Order on Adolescent Mental Health. Gong Wenjin, Fang Xin, Lu Qijun, et al(1389)
- The Effect of Different Personality Traits on Humor Styles in University Students.
..... Wang Xuening, Tong Huijie, Gu Xiaomei(1391)
- Relationship among Social Support, Self-esteem and Positive/Negative Affect of Normal University Students.
..... Zhong Qing(1393)
- Influence of Undergraduates' Professional Commitment on Inquiry Learning. Qiao Haiying, Wang Youzhi(1395)
- Relationship between Mental Health and Social Support, Coping Styles among Doctor Graduate Students.
..... Lu Shaojun, Wang Jingyun, Tian Ming(1397)

- Experimental Research on the Relationship between Self-efficacy and Classroom Interaction Teaching
among College Students. Cui Yichen(1400)
- Characteristics of Physical Self—Concept of College Students from National Institutes. Liu Guangqin,Wang Cuiping(1402)
- Relationship between Perfectionism and Self-esteem of College Students.
..... Wang Qiangqing,Wang Yang,Guo Yongfang,et al(1404)
- Insomnia Status of College Students and Coping Strategies. Liu Jingrong,Lu Yunqing,Zhang Quanlei(1406)
- Relationship between Social Support and Self-efficacy of Medical Students In Guangzhou Area.
..... Huang Xiaoling,Ye Maolin,Chen Ying(1409)
- Learning Burnout Status of College Students and Its Relationship with Personality Character.
..... Jiang Shan,Zhang Kai,Zhao Wenyu,et al(1411)
- Value Orientation of Implicit Self-esteem of College Students. Ning Yatong,Shi Wanghong,Xu Jinfang(1414)
- Mediating Effect of College Students' Coping Style on the Relationship between Shame and Depression.
..... Wang Qirong,An Lijuan(1416)
- Creative Thinking of College Students. Zhang Lijiao,Cao Jiajia,Zeng Tiande(1419)
- Influence of Life Goal on College Students' Mental Health. Xu Xizheng,Xu Wei,Liu Guirong,et al(1421)
- Sense of Humor of Undergraduates. Zhang Guojin(1424)
- Correlations Analysis between Medical Student Leaders' Achievement Motivation and Self-congruence and
Their Influencing Factors. Wu Xinling,Zhao Yan,Liu Chengjiu,et al(1426)
- Compositive Diathesis Evaluation of Medical Undergraduates. Lu Juan,Xie Changyong(1429)
- Relationship among Career Maturity,Job Search Intention and Job Search Behavior of College Students.
..... Miao Yanjun,Gong Wenbing,He Tengfeng,et al(1431)
- A Preliminary Research on Eudaimonic Well-being among University Students.
..... Fang Wanghaoming,Miao Yuanjiang,Liang Xiaoling,et al(1433)
- Correlation Study on Coping Style and General Self-efficacy of Medical Students Who Had Gained the
National Inspirational Scholarship. Wen Xiaohua,Zhang Xiaowen,Chen Hao,et al(1436)
- A Review of the Common New Drugs. Yan Kaijuan,Xie Kankan,Luo Xiaonian(1437)
- Research Development of Suicide Etiology. Li Chunxiu,Liu Tao,Xu Jing,et al(1439)

中国健康心理学杂志

(月刊) 1993 年创刊 第 20 卷 第 9 期

2012 年 9 月 15 日出版

主 管:中国科学技术协会

主 办:中国心理卫生协会

编辑出版:《中国健康心理学杂志》编委会

(北京德外安康胡同 5 号 邮编:100088)

(河北省唐山市建设南路 57 号 邮编:063000)

电话:0315-3726590

E-mail:jklx@chinajournal.net.cn

http://jklx.chinajournal.net.cn/

编委会主任:崔以泰

主 编:马 辛 袁聚祥 执行主编:李建明

编辑部主任:段建勋

责任编辑:库雪飞 李 薇 英文编辑:杨绍清

印 刷:河北理工大学印刷厂

国内发行:河北省唐山市邮政局

邮发代号:18-285 (全国各地邮局订阅)

国外发行:中国国际图书贸易总公司(北京:399 信箱)

国外发行代号:M8256

中国标准连续出版物号:ISSN 1005-1252

CN 11-5257/R

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Bimonthly Established 1993

Volume 20 Number 9 September 2012

Responsible Institution: Chinese Association of Science and Technology

Sponsor: China Association for Mental Health

Editing & Publishing: Editorial Board of China Journal of Health Psychology

(5 Ankang Lane, Dewai, Beijing 100088, China)

E-mail: jklx@chinajournal.net.cn

http://jklx.chinajournal.net.cn/

Director of Editorial Board: Cui Yitai

Editor-in-Chief: Ma Xin Yuan Juxiang

Managing Director: Li Jianming

Editorial Director: Duan Jianxun

Executive Editor: Ku Xuefei Li Wei

English Editor: Yang Shaoqing

Printing: Printing Plant of Hebei Polytechnic University

Domestic Distributor: China Local Post Office

Code No: 18-285

Overseas Distributor: China International Book Trading Corporation (P.O Box 399 of Beijing)

Code No: M8256

CSSN: ISSN 1005-1252 CN 11-5257/R

国内定价:12.00 元/期 全年 144.00 元

Price: ¥12 for each issue; ¥144 for a year